
ООН І НАДАЛІ ДОПОМАГАТИМЕ ЧОРНОБИЛЬЦЯМ
2-7 березня в Україні перебувала де

легація Європейського Офісу ООН з ко
ординації гуманітарної допомоги, очолю
вана Майклом Елмквістом, керівником 
відділу військового та цивільного захис
ту. В складі делегації -  Душан Зупка та 
Ганс Кальтенекер, які у згаданому офісі 
відповідають за Чорнобильську ділянку 
міжнародної співпраці, отож, цілком зро
зуміло, гості з Женеви одвідали зону відчу
ження, оглянули “мертве місто” Прип’ять, 
побували на ЧАЕС. Окрім того Майкл 
Елмквіст 3-4 березня знайомився зі ста
ном речей на Закарпатті, яке, переживши 
листопадову повінь, нині жило очікуванням 
нової, вже весняної. Зокрема, він завітав 
до сіл Барієве Берегівського району, Ко
ролеве й Сасове Виноградівського райо
ну, до селища Виноградів та інших насе
лених пунктів, де ще свіжі сліди руйнівно
го підтоплення. Виробити власну думку 
про побачене, оцінити з точки зору фахів
ця -  для М. Елмквіста вочевидь не стано
вило складнощів. Оскільки у минулому він 
працював у корпусі цивільного захисту 
Данії, був директором надзвичайного ци
вільного планування НАТО, де заініціював 
напрямок співробітництва між Північно- 
Атлантичним військовим альянсом та 
Європейським Офісом ООН з координації 
гуманітарної допомоги щодо управління 
катастрофами. Згодом якийсь час відпо
відав за програму тренувань і навчання, 
за моніторинг катастроф природного ха
рактеру в Європі і країнах СНД та обіймав 
посаду координатора діяльності ООН з 
Чорнобильських питань.

5 березня ООНівські урядовці сіли за 
стіл переговорів зі спеціалістами Чорно
бильського блоку питань МНС України. З 
нашого боку в переговорах узяв участь 
заступник міністра Володимир Холоша, 
начальник управління по радіаційному за
хисту населення та поводження з радіо

активними відходами Леонід Табачний, на
чальник медико-біологічного управління 
професор Владислав Торбін та інші 
фахівці.

Резидент-координатор системи ООН 
в Україні Пабло Педро Вільянува, який 
разом з В. Холошею вів зустріч, наголо
сив, що реагування на надзвичайні ситу
ації і ліквідація Чорнобильських наслідків 
-  дуже важливі для міжнародного співто
вариства. Ми багато робимо, сказав він, 
для порозуміння між країнами, потерпіли
ми від катастрофи на ЧАЕС, та країнами- 
донорами, які можуть допомогти потер
пілим фінансами. От і цього року в Коро
стені Житомирської області та в Боярці 
Київської будуть відкриті центри соціаль
но-психологічної реабілітації чорнобильців, 
кошти на закупівлю обладнання і фахову 
підготовку персоналу виділив уряд США.

Далі учасники переговорів зробили 
спробу -  і не безрезультатну -  розстави
ти пріоритети у подібній співпраці на рік 
1999-й. Як зауважив Д. Зупка, Україна во
чевидь потребує реалізації (з допомогою 
міжнародних зусиль) цілої низки націо
нальних Чорнобильських проектів, одначе 
не варто великим числом їх відлякувати 
країни-донори. Білорусія і Росія подали 
по три таких проекти, слід визначитись і 
Україні, оскільки вже 15 березня Євро
пейський Офіс ООН має їх представити.

З огляду на те, що близько 70 відсотків 
Українського Полісся забруднено радіо
нуклідами, для нас важливо реалізувати 
проект з лісової діяльності, зазначив В. Хо
лоша, бо треба очистити поліське довкіл
ля. Ще два проекти. так чи інакше мають 
стосуватися Чорнобильських медичних ас
пектів. Зупинити вибір на тому чи тому 
проекті -  це, очевидно, МНС України зро
бить спільно з Міністерством охорони здо
ров’я, і то найближчими днями.

Микола МІРОШНИЧЕНКО.

Минулого тижня зону відчуження і зону безумовного (обов’язкового) відсє- 
лення відвідала делегація Організації Об’єднаних Націй з координації гума
нітарної допомоги ОСНА. Перед цим зарубіжні дипломати побували в Закар
патті та Республіці Білорусь.

З проблемами зони відчуження гостей познайомили представники МНС, 
АЗВ та агентства “Чорнобильінтерінформ”. Делегацію із Швейцарії (керівник, 
до речі, якої - словак за національністю Душан Зупка) цікавило багато пи
тань, що пов’язані з аварією на Чорнобильській АЕС. Адже в одній з найавто
ритетніших організацій світу, якою є ООН, нещодавно розроблена спеціальна 
програма для зменшення наслідків Чорнобильської катастрофи. Займається 
її втіленням у життя Департамент гуманітарної допомоги. Зараз це один з 
комітетів ООН, таких, як політики, економічного розвитку, соціальних про
блем тощо і є одним з найвпливовіших в організації. Ми попросили Душана 
Зупку відповісти на кілька запитань.

- Скільки коштів уже пройшло че
рез Комітет, які призначалися для 
зменшення наслідків аварії на ЧАЕС?

- У нас є спеціальний рахунок з гума
нітарної допомоги, який відкритий для 
лікв ідації наслідків аварії на Чорно
бильській АЕС і допомоги місцевому на
селенню пережити ті труднощі, з якими 
вони зіткнулися. Ми приймаємо грошову 
допомогу на цей рахунок. Скажу відверто, 
вона не така значна, яку б ми хотіли бачи
ти. Але це лише одна з функцій Департа
менту з гуманітарної допомоги ООН. Ми 
також співпрацюємо з країнами-донора- 
ми, які надають пряму допомогу Україні,
Росії та Білорусі, - державам, що найбіль
ше постраждали внаслідок Чорнобильсь
кої катастрофи і зараз по суті більшість 
їхнього населення бідує. Наша програма 
включає дипломатичні стосунки з країна- 
ми-спонсорами і обов’язкове щорічне ви

ділення коштів для цієї мети. Адже Чор
нобильська біда невидима і ми ще не уяв
ляємо усіх її наслідків. Минуло лишень 
тринадцять років, а це невеличка мить у 
нашому житті. Помирають старенькі, яких
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Чорнобиль навіть менше 
торкнувся, як їхніх внуків 
та правнуків уже опісля 
катастрофи. Тож фінан
сова допом ога  людей 
доброї волі зі всього світу 
ніколи не повинна виси
хати, як те джерельце. Ту 
суму грош ей, які на
дійшли лише на благо
дійний рахунок, я можу 
назвати -  це приблизно 
4 мільйони доларів. Усі 
вони витрачаються на ре
алізацію Чорнобильської 
програми.

- Ми сьогодні спілку
валися з людьми, котрі 
проживають у зоні 
відчуження або зоні 
обов’язкового відселен- 
ня. У нас їх називають 
“самоселами”. Вони всі 
в один голос заявля
ють, що гуманітарна 
допомога надходила їм 
лише у перші роки 
після аварії. А зараз 
взагалі її не бачить.

- У них склалася така 
думка через те, що спо
д іваються одержувати 
продукти харчування чи 
одяг. Але це зараз, по
годьтеся, не головна про
блема для України. Ваша 
держава повинна сама 
виріш ити ці тимчасові 
економічні труднощі. Ми

ж намагаємося “провести” 
через гуманітарну допомо
гу нову технологію, надати 
населенню істотну реа
білітаційну та соціальну до
помогу. Це, так би мовити, 
модерні форми гуманітар
ної допомоги.

- Особливі проблеми 
зараз виникають у нас з 
переселенням людей із 
забруднених радіонук
лідами територій у більш 
чистіші і сприятливі для 
життя. Чи надає певну 
допомогу в цьому плані 
Комітет ООН?

- Основні напрями на
ших проектів плануються 
після подання розробок на 
ці цілі в Україні, Білорусі та 
Росії. Ваша держава повин
на нам запропонувати, яку

саме допомогу вона бажає 
одержати найближчим ча
сом на найболючіші потре
би. Тому що вся допомога, 
яка надається Організацією 
Об’єднаних Націй, базуєть
ся лише на пропозиціях 
країн, що потребують її. 
Самі ми нікому не нав’я
зуємося, бо інакше це буде 
розцінено, як втручання у 
внутрішні справи тієї чи 
іншої країни.

- Скільки співробіт
ників у вашому Департа
менті?

- Це невелика органі
зація -  близько двохсот 
осіб. У координаційному 
бюро проблем Чорнобиля 
лише чотири працівники. 
Але ми о б ’є д н у є м о  д і
яльність й інших під-

розділів ООН, ЮНЕСКО, 
Міжнародного Червоного 
Хреста тощо. Ця робота 
проводиться, щоб не 
було дубляжу у співпраці, 
а також з метою коорди
нування Чорнобильських 
програм. Ми також готує
мо певні інф ормаційні 
матеріали, міжнародні се
мінари, які “працюють” на 
цю проблематику.

Микола ОГОРОДНИК.


